

*Palestinian Center
For Public Opinion*



المركز الفلسطيني
لاستطلاع الرأي

Poll No. 148

Date: 18 January 2006

**Dear Madam,
Dear Sir,**

The target of this poll is to investigate the inclinations and directions of the Palestinian people towards their support of the lists participating in the upcoming legislative elections. Furthermore, it's the intention to probe the attitude of the Palestinian society towards the serious illness of Mr. Sharon and its impact upon his new Kadima party and the peace process. Add thereto the hot issues of the ceasefire and the buffer-zone in the north of Gaza Strip.

If you wish to view the whole poll results, so all you need is to revert to our website: www.pcpo.ps

Please feel quite free to contact us immediately if you have any questions or inquiry on any issue of this poll.

With our good wishes and best regards,

**Dr. Nabil Kukali
Director of PCPO**

The latest public opinion poll prepared by Dr. Nabil Kukali

(35.9 %) would vote for Fateh list, (26.7 %) for the "Change and Reform" list (Hamas).

(8.3 %) would vote for the list of "Independent Palestine", (7.5 %) for the "Alternative" list.

(79.3 %) support at various degrees the resumption of the negotiations with the Israelis.

(65.3 %) support the continuation of the ceasefire with Israel.

(68.4 %) support at various degrees the PA-president, Mr. Mahmoud Abbas.

(31.1 %) believe that Sharon's serious illness may lead to a retrogression in the peace process.

Beit Sahour: Information Section

This latest poll prepared by **Dr. Nabil Kukali** has been conducted and published by the Palestinian Center for Public Opinion during the period from (9 – 15) January 2006, specifically before the commencement of the election campaigns. It included a random sample of (1276) Palestinian adults over 18 years old **who are registered in the Voter List** and represent demographic specimen of the Palestinian people living in the West Bank, including East Jerusalem, and Gaza Strip.

The results of the poll revealed that Fateh list of proportional representation obtained the biggest popular support, namely (35.9%), followed by Hamas List, which scored (26.7%) in the second position. The Independence List and the List of Alternative (coalition of DFLP, PP and "Fida") attained the third and fourth positions with (8.3%) and (7.5%) respectively. The List of Martyr Abu Ali Mustafa came to the fifth position followed by the List of the Third Way.

Dr. Kukali has indicated that Fateh and Hamas were able to maintain the same rate of support they attained according to previous polls conducted before the start of the election campaign. The two political movements couldn't however convince independent people to vote for them, for it seems that other parties preceded Fateh and Hamas in gaining the trust of these people.

Dr. Kukali, Director of the Palestinian Center for Public Opinion, added that the most important results his poll has revealed is that a considerable rate of respondents supports the resumption of negotiations with Israel and the continuation of the ceasefire. He mentioned that (56.4%) of the Palestinians believe that the establishment of a buffer-zone in the north of Gaza by Israel is an expression of Israel's wish to continue the occupation of Gaza Strip. Furthermore, the majority of the Palestinian people are

optimistic about the improvement of their economic conditions in the near future, and that about half of the Palestinian people evaluated their economic conditions as "bad", **Dr. Kukali** said.

Dr. Kukali said the results of the poll were as follows:

1) Balloting at the next PLC-elections will be in two systems. Half of the seats for the constituencies (election of individuals), the other half for the proportional representation, which means voting for one list,

For which list you intend to vote in the proportional representation system?

| Response | 18 January 2006 |
|--|------------------------|
| 1. The Alternative List (DFLP, People's Party, "FIDA") (Al Badeel) | 7.5% |
| 2. National Initiative List (Independent Palestine) | 8.3% |
| 3. List of Martyr Abu Ali Mustafa (PFLP) | 7.1% |
| 4. List of Martyr Abu El-Abbas (Palestinian Liberation Front) | 0.6% |
| 5. List of Freedom and Social Justice (Popular Struggle Front) | 0.8% |
| 6. List of Change and Reform (Hamas) | 26.7% |
| 7. List of National Coalition for Justice and Democracy (Independent) | 0.4% |
| 8. List of the Third Way (Independent), headed by Salam Fayyad and Hanan Ashrawi. | 4.1% |
| 9. List of Freedom and Independence (Arab Palestinian Front) | 0.4% |
| 10. List of Palestinian Justice (Independent) | 0.8% |
| 11. List of the Palestinian National Liberation Movement (FATEH) | 35.9% |
| 12. Didn't decide yet. | 2.2% |
| 13. None of the above. | 5.2% |

2) What is the degree of your support of Mr. Mahmoud Abbas at present?

| Response | 18 January 2006 |
|----------------------------------|------------------------|
| 1. Strongly support | 23.6% |
| 2. Somewhat support | 44.8% |
| 3. Somewhat don't support | 17.8% |
| 4. Strongly don't support | 13.1% |
| 5. I don't know | 0.7% |

3) Do you think that Sharon's sickness and his inability to continue as a prime-minister of Israel would lead to a progress or to a retrogression in the peace process?

| Response | 18 January 2006 |
|--------------------------------------|------------------------|
| 1. To a progress | 22.0% |
| 2. To a retrogression | 31.1% |
| 3. Wouldn't effect any change | 42.6% |
| 4. Don't know | 4.3% |

4) Do you think that the new Kadima-party founded by Sharon will lead to a progress or to a reaction in the peace process?

| Response | 18 January 2006 |
|-------------------------------------|------------------------|
| 1. To a progress | 36.0% |
| 2. To a reaction | 23.7% |
| 3. No change will take place | 38.7% |
| 4. Don't know | 1.6% |

5) Do you think that the foundation of "Kadima" by Sharon is an indication of a positive change in his policy towards peace, or not?

| Response | 18 January 2006 |
|--------------------------------|------------------------|
| 1. Yes, I think so | 32.6% |
| 2. No, I don't think so | 63.9% |
| 3. I don't know yet | 3.5% |

6) Some people in the West Bank and Gaza Strip believe that the creation of a "buffer-zone" in the north of Gaza Strip by Israel is due to Israel's wish to continue the occupation of Gaza. Others believe that the reason for that is to prevent Palestinians from entering regions as to fire missiles at Israel. Which one is nearer to your opinion?

| Response | 18 January 2006 |
|---|------------------------|
| 1. Israel wish to continue the occupation of Gaza Strip. | 56.4% |
| 2. To prevent the Palestinians entering regions, from where they fire missiles against Israel. | 41.9% |
| 3. I don't know | 1.7% |

7) Are you in favour at present of the resumption of the peace process with the Israelis?

| Response | 18 January 2006 |
|--------------------------------------|------------------------|
| 1. Yes, strongly in favour | 34.0% |
| 2. Yes, somewhat in favour | 45.3% |
| 3. Somewhat not in favour | 12.2% |
| 4. No, strongly not in favour | 7.3% |
| 5. Don't know | 1.2% |

8) Do you think that Palestinians and Israelis have the right to live together in peace and security in this part of the world?

| Response | 18 January 2006 |
|----------------------|------------------------|
| 1. Yes | 66.9% |
| 2. No | 31.5% |
| 3. don't know | 1.6% |

9) Do you support, or not, the continuation of the calm with Israel, provided that the two parties abide by it?

| Response | 18 January 2006 |
|----------------------|------------------------|
| 1. Approve | 65.3% |
| 2. Disapprove | 29.0% |
| 3. don't know | 5.7% |

10) Was your financial position during 2005?

| Response | 18 January 2006 |
|--|------------------------|
| 1. better than the last year 2004 | 19.0% |
| 2. at the same level as 2004 | 54.4% |
| 3. worse than the last year 2004 | 23.7% |
| 4. don't know | 2.9% |

11) Do you expect your financial position in the New Year 2006 to be?

| Response | 18 January 2006 |
|---|------------------------|
| 1. better than the foregoing year 2005 | 46.1% |
| 2. at the same level as 2005 | 34.4% |
| 3. worse than the foregoing year 2005 | 12.1% |
| 4. don't know | 7.4% |

12) How do you evaluate the general economic condition in the Palestinian territories?

| Response | 18 January 2006 |
|---------------|-----------------|
| 1. Good | 7.9% |
| 2. Mediocre | 43.1% |
| 3. Bad | 48.8% |
| 4. don't know | 0.2% |

13) With respect to the political and economical conditions you are passing through nowadays, are you optimistic or pessimistic about the future?

| Response | 18 January 2006 |
|----------------|-----------------|
| 1. Pessimistic | 69.4% |
| 2. Optimistic | 27.6% |
| 3. don't know | 3.0% |

14) What is the grade of you content in general with your life? You have a scale from (1) to (10), where (1) stands for "extremely discontent" and (10) for "extremely content". Answer: (5.79)

A general view on the poll

"All interviews took place on the basis of random choices of respondents' homes, i.e. face-to-face", **Mr. Elias Kukali**, a staff member of the Research & Studies Section at the PCPO, said. The choices were taken from a total of (155) site. These sites are randomly chosen in accordance with **PCPO's** long experienced methodology. The sampling error throughout the survey is found at ($\pm 2.74\%$). **Elias Kukali** added "the percentage of female respondents was (47.9%) whereas that of the male respondents reached (52.1%). He said the composition of the sample according to the residential area was as follows: (60.3%) West Bank, including East Jerusalem, and (39.7%) Gaza Strip.

Mr. E. Kukali further pointed out that the allocation of the sample in respect of the type of residence was as follows: (49.7%) city, (30.6%) village and (19.7%) refugee camp. The distribution of the sample with regard to the marital status of the respondents was as follows: (29.6%) single, (62.9%) married and (7.5%) otherwise.

Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali
Tel: 00970 2 277 4846, Fax: 00970 2 277 4892
Mobile: 00972 547 216 643 / 00970 599 726 878
P.O. Box 15, Beit Sahour - Palestine
Email: kukali@p-ol.com
Website: www.pcpo.ps

*Palestinian Center
For Public Opinion*



**المركز الفلسطيني
لاستطلاع الرأي**

Poll No. 148

Date: 18 January 2006

في أحدث استطلاع للرأي أعده الدكتور نبيل كوكالي

- (%35.9) سيصوتون لقائمة فتح، (%26.7) لقائمة التغيير و الإصلاح.
(%8.3) سيصوتون لقائمة فلسطين المستقلة، (%7.5) لقائمة البديل.
(%79.3) يؤيدون بدرجات متفاوتة استئناف المفاوضات مع الإسرائيليين.
(%65.3) يؤيدون استمرار التهدئة مع إسرائيل.
(%68.4) يؤيدون بدرجات متفاوتة الرئيس محمود عباس.
(%31.1) يعتقدون أن مرض شارون سيؤدي إلى تراجع في عملية السلام.

بيت ساحور: الدائرة الإعلامية

في أحدث استطلاع للرأي أعده الدكتور نبيل كوكالي و نشره المركز الفلسطيني لاستطلاع الرأي (PCPO)، و تم تنفيذه خلال الفترة (9 – 15) كانون الثاني 2006، و قد شمل عينة عشوائية حجمها (1276) شخصاً ممن **سجلوا في سجل الناخبين** و يمثلون نماذج سكانية من الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية و قطاع غزة فوق سن 18 عاماً، جاء فيه أن القائمة النسبية لحركة فتح حصلت على التأييد الأكبر حيث وصلت نسبتها إلى (%35.9)، يليها في المرتبة الثانية قائمة حركة حماس وحصلت على (%26.7)، أما المرتبة الثالثة و الرابعة فقد حصلت

عليها على التوالي كل من القائمة المستقلة و قائمة البديل (تحالف الجبهة الديمقراطية لتحرير فلسطين، حزب الشعب، فدا) (8.3%)، (7.5%)، أما قائمة الشهيد أبو علي مصطفى فقد حصلت على المرتبة الخامسة، يليها قائمة الطريق الثالث. و بيّن د. كوكالي أن حركة فتح و حماس حافظتا على نفس نسبة التأييد السابق لهما وفقاً لاستطلاعات أجريت قبل البدء بالحملة الانتخابية و لم تستطعا أن تقنعا جمهور المستقلين بالتصويت لهما، إذ يبدو أن الأحزاب الأخرى قد نالت ثقتهم.

وأضاف د. كوكالي مدير المركز الفلسطيني لاستطلاع الرأي أن أهم ما جاء في هذا الاستطلاع أن نسبة كبيرة من المستطلعين يؤيدون استئناف المفاوضات مع إسرائيل و الاستمرار في التهدئة، و قال د. كوكالي أن (56.4%) يعتقدون أن قيام إسرائيل بإقامة المنطقة العازلة في شمال غزة يعبر عن رغبتها في الاستمرار في احتلال قطاع غزة. و أردف قائلاً أن أغلبية الجمهور الفلسطيني متفائلون بتحسين في أوضاعهم الاقتصادية في المستقبل القريب و أشار د. كوكالي أن نصف الجمهور الفلسطيني قيموا أوضاعهم الاقتصادية بالسيئة.

التأييد لرئيس السلطة

و حول سؤال " ما مدى تأييدك لمحمود عباس في الوقت الحاضر"؟ أجاب (23.6%) أويده بشدة، (44.8%) أويده إلى حد ما، (17.8%) لا أويده إلى حد ما، (13.1%) لا أويده بشدة، (0.7%) أجابوا " لا أعرف".

تأييد القوائم الانتخابية

و جواباً على سؤال " لأي قائمة ستصوت / بين في نظام التمثيل النسبي لاختيار 66 مقعداً " ؟ لقد تم ترتيب القوائم حسب أقدميه تسجيل كل منها في سجل الترشيح. و كانت النتيجة على النحو التالي: (7.5%) قائمة البديل (الجبهة الديمقراطية لتحرير فلسطين، حزب الشعب، فدا)، (8.3%) قائمة المبادرة الوطنية (فلسطين المستقلة)،

(7.1%) قائمة الشهيد أبو علي مصطفى (الجبهة الشعبية لتحرير فلسطين)، (0.6%) قائمة الشهيد أبو العباس (جبهة التحرير الفلسطينية)، (0.8%) قائمة الحرية و العدالة الاجتماعية (جبهة النضال الشعبي)، (26.7%) قائمة التغيير و الإصلاح (حركة حماس)، (0.4%) قائمة الائتلاف الوطني للعدالة و الديمقراطية "وعد" (مستقلة)، (4.1%) قائمة الطريق الثالث (مستقلة) (سلام فياض و حنان عشراوي)، (0.4%) قائمة الحرية و الاستقلال (الجبهة العربية الفلسطينية)، (0.8%) قائمة العدالة الفلسطينية (مستقلة)، (35.9%) قائمة حركة التحرير الوطني الفلسطيني (فتح)، (2.2%) لم أقرر بعد، (5.2%) أجابوا " لا أحد مما سبق".

شارون و حزبه

و أعتقد (31.1%) من المستطلعين أن مرض شارون و تنحيته عن رئاسة الوزارة سيؤدي إلى تراجع في عملية السلام، في حين قال (22.0%) بأنها ستؤدي إلى تقدم فيها، وقال (42.6%) منهم بأنه لن يحدث أي تغيير، في حين أمتنع (4.3%) عن إجابة هذا السؤال.

و رداً على سؤال " أتعقد أن حزب كاديما الجديد الذي أساسه شارون سيؤدي إلى تقدم في عملية السلام أم إلى تراجعها"؟ أجاب (36.0%) تقدماً، (23.7%) تراجعاً، (38.7%) لن يحدث أي تغيير، (1.6%) أجابوا " لا أعرف".

و جواباً على سؤال " هل تعتقد أن تأسيس شارون لحزب كاديما ناجم عن تغير في سياسته إيجاباً نحو السلام أم لا"؟ أجاب (32.6%) بالإيجاب، (63.9%) بالنفي، (3.5%) أجابوا " لا أعرف".

المنطقة العازلة

و عدّ (56.4%) من الجمهور الفلسطيني أن قيام إسرائيل بإقامة " المنطقة العازلة " في شمال القطاع يعبر عن رغبة إسرائيل في استمرار احتلال قطاع غزة، في حين قال (41.9%) منهم أن السبب هو منع دخول فلسطينيين إلى المناطق في شمال قطاع غزة لإطلاق القذائف الصاروخية على إسرائيل، (1.7%) أجابوا " لا أعرف".

استئناف المفاوضات مع إسرائيل

و حول سؤال " هل تؤيد استئناف عملية السلام مع الإسرائيليين في الوقت الحاضر أم لا "؟ أجاب (34.0%) أويد بشدة، (45.3%) أويد إلى حد ما، (12.2%) لا أويد إلى حد ما، (7.3%) لا أويد بشدة، (1.2%) أجابوا " لا أعرف".

العيش بأمن و سلام

و جواباً على سؤال " هل تعتقد /ين أن من حق الفلسطينيين و الإسرائيليين العيش بسلام و بأمن أم لا "؟ أجاب (66.9%) بالإيجاب، (31.5%) بالنفي، (1.6%) أجابوا " لا أعرف".

التهدة

أيد (65.3%) من الجمهور الفلسطيني استمرار التهدة مع إسرائيل بحيث يلتزم كلا الطرفين بها، في حين عارض (29.0%) استمرارها، و لم يحدد (5.7%) موقفهم بعد.

الوضع المالي

و حول سؤال " هل وضعك المالي خلال عام 2005 كان أفضل من السنة السابقة": أجاب (19.0%) أفضل من السنة السابقة، (54.4%) بنفس مستوى السنة السابقة، (23.7%) أسوأ من السنة السابقة، (2.9%) أجابوا " لا أعرف".

و توقع (46.1%) من المستطلعين أن يكون وضعهم المالي في السنة الحالية 2006 أفضل من عام 2005، في حين قال (34.4%) بأنها ستكون في نفس مستوى عام 2005، وقال (12.1%) منهم بأنها ستكون أسوأ من السنة السابقة، و أمتنع (7.4%) عن إجابة هذه السؤال.

الأوضاع الاقتصادية

قيم (48.8%) من الجمهور الفلسطيني الوضع الاقتصادي العام في الأراضي الفلسطينية بالسيئ في حين قيمه (43.1%) بالمتوسط، (7.9%) بالجد، و أمتنع (0.2%) عن إجابة هذا السؤال.

الرضا عن الحياة

و رداً على سؤال " كم أنت راضٍ عن الحياة بصورة عامة حيث (1) غير راضٍ إلى (10) راضٍ "؟ و كانت النتيجة أن قيمة المتوسط الحسابي للرضا عن الحياة هو (5.79) درجة.

النظرة إلى المستقبل

أجاب (69.4%) ممن شملهم الاستطلاع بأنهم متفائلون على الرغم من الظروف السياسية و الاقتصادية التي تمر بها البلاد، في حين أجاب (27.6%) بأنهم متشائمون، و تحفظ (3.0%) عن الإجابة.

نبيذه عن الاستطلاع

و قال الياس كوكالي من قسم الأبحاث و الدراسات، أنه تم إجراء كافة المقابلات في هذا الاستطلاع داخل البيوت التي تم اختيارها عشوائياً في المناطق وفقاً لمنهجية علمية متبعة في المركز و قد تم اختيارها من (155) موقعاً. و بين أن نسبة هامش الخطأ في هذا الاستطلاع كانت $(\pm 2.74\%)$. و أضاف أن نسبة الإناث اللواتي شاركن في هذا الاستطلاع بلغت (47.9%) في حين بلغت نسبة الذكور (52.1%). و أن توزيع العينة بالنسبة إلى منطقة السكن كانت على النحو التالي: (60.3%) الضفة الغربية بما فيها القدس الشرقية، (39.7%) من قطاع غزة. و أشار الياس كوكالي إلى توزيع العينة بالنسبة إلى مكان السكن كان على النحو التالي: (49.7%) مدينة، (30.6%) قرية، (19.7%) مخيم، و أن توزيع العينة بالنسبة إلى الحالة الاجتماعية كان على النحو التالي (29.6%) أعزب، (62.9%) متزوج، (7.5%) غير ذلك.

Contact Persons: Dr. Nabil Kukali & Elias Kukali

Tel: 00970 2 277 4846, Telfax: 00970 2 277 2034

Mobile: 00972 547 216 643 / 00970 599 726 878

P.O. Box 15, Beit Sahour - Palestine

Email: kukali@p-ol.com

Website: www.pcpo.ps